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Termin zebrania:  02.04.2022 r.  
 
Miejsce: Zebranie w formule hybrydowej 
 
Obecni w biurze PZS: Tadeusz Tomaszewski, Adam Konopka, Aleksander Borkowski, Janusz 
Kozioł.   
 
Obecni on-line: Cezary Siess, Krzysztof Głowacki, Piotr Sadowy, Krystian Fajkis, Andrzej Ptak, 
Łukasz Hołubowski, Maciej Chudzikiewicz, Beata Rak.  
 
Nieobecni: 
 
Jan Wachowiak, Andrzej Witkowski 
 
 
Zebraniu przewodniczył: Prezes Zarządu Tadeusz Tomaszewski 
 
 
Zebranie protokółował:  Dyrektor Generalny - Jacek Słupski 
 
 
 

Agenda zebrania: 
 
 

L.p. Temat Przedstawiający Czas 

1 Przyjęcie porządku obrad Tadeusz Tomaszewski 5 minut 

2 Zatwierdzenie protokołu z poprzedniego zebrania Tadeusz Tomaszewski 5 minut 

3 Zatwierdzenie prognozy planu finansowego PZS na 2022 Jacek Słupski 20 minut 

4 Zatwierdzenie składu Komisji ds. Weteranów i Amatorów Tadeusz Tomaszewski 10 minut 

5 Wnioski złożone na WZD Tadeusz Tomaszewski 20 minut 

6 Sztab szkoleniowy w szabli kobiet  Tadeusz Tomaszewski 20 minut 

7 Pomoc dla Ukrainy Tadeusz Tomaszewski 10 minut 

8 Sprawy różne Członkowie Zarządu 10 minut 
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Ad. 1. Przyjęcie porządku obrad 

 
Porządek obrad został zaakceptowany jednogłośnie.  
 
 

Ad. 2. Zatwierdzenie protokołu z poprzedniego zebrania 

 
Protokół z poprzedniego zebrania Zarządu (09.11.2022) został przyjęty jednogłośnie.  
 
 

Ad. 3 Zatwierdzenie prognozy planu finansowego PZS na 2022 

 
Jacek Słupski przedstawił korektę prognozy planu finansowego PZS: 
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OPIS NAWAŻNIEJSZYCH POZYCJI W PROGNOZIE PLANU FINANSOWEGO 
 

1. PRZYCHODY 

 

a) Mniejsze przychody na stypendia dla szermierzy niepełnosprawnych o 265 090,32. 

b) Dotychczas  brak dotacji na projekty naukowe: mniej w stosunku do 2021 roku o 151 524,86. 

c) Prognozujemy, że otrzymamy około 300 000,00 zł. na obchody Jubileuszu 100-lecia PZS. 

d) Mniejsze przychody własne z uwagi na brak startowego z Mazovia i Carpathia Cup. 

 
2. KOSZTY 

 

a) Wyższe koszty własne w związku z organizacją Jubileuszu 100-lecia oraz powołaniem Biura 

Komunikacji PZS (punkt 1d). 

b) Zwiększenie kosztów szkolenia (w formie rezerwy) do 200 000,00 ze środków własnych w 

przypadku nieotrzymania dodatkowych środków w trakcie roku z Ministerstwa.  

Korekta prognozy planu finansowego PZS została przyjęta przez Zarząd jednogłośnie.  
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Ad. 4. Zatwierdzenie składu Komisji ds. Weteranów i Amatorów 

 
Przewodniczący Komisji ds. Weteranów i Amatorów Piotr Sadowy przedstawił propozycję 
pełnego składu Komisji: 
 

1. Piotr Sadowy - Przewodniczący  
2. Igor Pilutkiewicz - Członek 
3. Tomasz Kończyło - Członek 
4. Leszek Heronimek - Członek 
5. Krzysztof  Ćwioro - Członek 
6. Michał Zabłocki - Członek 
7. Małgorzata Sadowska - Członek 
8. Karolina Jasionek - Członek 

 
Zaproponowany skład został zatwierdzony przez Zarząd PZS jednogłośnie. 
 
 

Ad. 5. Wnioski złożone na WZD 

 
Prezes PZS Tadeusz Tomaszewski poinformował Zarząd, że Zarząd został zobowiązany uchwałą 
WZD do ustosunkowania się do wniosków złożonych na WZD, które odbyło się 26.09.2021.  
 
Prezes zobowiązał dyrektora sportowego do ustosunkowania się pionu szkolenia do 
wniosków, które mają wpływ na Regulamin PZS.  
 
Opinia Pionu Szkolenia PZS dotycząca wniosków KS. AZS – AWF Kraków: 
 
Opinia na temat  propozycji zmian w Regulaminie PZS (zasady powoływania do reprezentacji 
Polski) wnioskowanych  przez KS AZS-AWF Kraków na WZD PZS 2021. 
 
Wstęp – kilka stwierdzeń w kontekście propozycji KS AZS – AWF Kraków: 
 

1. Każda federacja zmaga się z problemem: rankingi oparte są na wynikach 
indywidualnych, a nie uwzględniają postawy w drużynie. Nawet Amerykanie 
dopuszczają dobór zawodnika do drużyny. Właśnie funkcjonowanie i skuteczność  
drużyny w myśl zasad kwalifikacji na IO jest bardzo istotna. 

2. Propozycje Klubu zawierają pewną „nadwrażliwość” lub nieufność w  ocenie 
sprawiedliwości (słuszności) podejmowanych decyzji dotyczących składu drużyn. 
Chyba niepotrzebnie. 

3. Decyzje są 3 stopniowe: trener – pion szkolenia – Zarząd. 
4. Przecież wszyscy (trener, Zarząd) chcą powołać możliwie najsilniejszą reprezentację 

Polski. 
5. Nie wystąpiły przypadli, w których jakiś zawodnik zostałby niesłusznie wykluczony z 

drużyny. 



PROTOKÓŁ NR 3 
Z ZEBRANIA ZARZĄDU 

POLSKIEGO ZWIĄZKU SZERMIERCZEGO 

W KADENCJI 2021-2025 

Protokół nr 3 z zebrania Zarządu PZS w kadencji 2021-2025 Strona 5 

6. Nie można traktować kadry i reprezentacji na zasadzie spiskowej. Uważa się, że trener 
kadry jest kompetentny wtedy, gdy ma zaplanować przygotowania, dokonać zmiany w 
meczu, ale już wysuwa się podejrzenia, że reprezentację powołuje niesprawiedliwie 
(tu jest niekompetentny, niemoralny). 

 
Igrzyska Olimpijskie 
 
1a. „Turniej kwalifikacyjny” 
 
Opinia pionu szkolenia: odłożyć sprawę do czasu ogłoszenia przez FIE  systemu kwalifikacji 
światowych na Paryż 2024 (wydaje mi się, ze toczą się prace nad reformą systemu).  
 
Konkluzja: Zarząd przyjął i zgodził się z opinia Pionu Szkolenia. 
 
2a. Kwalifikacja drużyny 
 
Propozycja AZS-u Kraków: 3 zawodników z listy. 
 
Opinia pionu szkolenia: wniosek do odrzucenia. Z uwagi na regulamin Igrzysk (startuje 3 
zawodników i można dokonać 1 zmiany) trener traci wpływ na skład drużyny, w jakim 
rozpocznie zawody drużynowe IO. 
 
Konkluzja: Zarząd zgodził się i przyjął  opinię Pionu Szkolenia. 
 
Mistrzostwa Świata Seniorów 
 
Propozycja AZS-u Kraków: 3 zawodników z listy 
 
Opinia pionu szkolenia: ponieważ „obowiązuje „limit punktów międzynarodowych, to 
propozycja jest oderwana od rzeczywistości. Rzadko kiedy (niestety) notujemy, że aż 5 
zawodników uzyska limit. Dopiero taka sytuacja stwarzałaby hipotetyczne ryzyko rzekomych 
manipulacji. 
 
Konkluzja: Zarząd zgodził się i przyjął  opinię Pionu Szkolenia. 
 
Mistrzostwa Europy  Seniorów 
 
Propozycja AZS-u Kraków: 3 zawodników z listy 
 
Opinia: należy poczekać do zakończenia pracy grupy roboczej pionu szkolenia. Termin 
zakończenia prac: 30.06. br. Obecnie czwórkę zawodników powołuje trener kadry.  
 
Konkluzja: Zarząd zgodził się i przyjął  opinię Pionu Szkolenia. 
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PŚ Seniorów i Juniorów 
 
Propozycja AZS-u Kraków: 8 zawodników z listy i 4 z doboru. Usunąć zapis dotyczący Juniorów 
w sprawie 2 ostatnich zawodów PŚJ  w sezonie. 
 
Opinia: należy poczekać do zakończenia pracy grupy roboczej pionu szkolenia. Termin 
zakończenia prac: 30.06.2022. Obecnie ósemkę zawodników powołuje trener kadry.  
 
Konkluzja: Zarząd zgodził się i przyjął  opinię Pionu Szkolenia. 
 
Opinia: zgoda – usunąć zapis dotyczący Juniorów w sprawie 2 ostatnich zawodów PŚJ  w 
sezonie. 
 
Konkluzja: Zarząd przyjął i zgodził się z opinia Pionu Szkolenia. 
 
Propozycja AZS-u Kraków: usunięcie zapisów na temat punktów międzynarodowych. 
 
Opinia: odrzucić propozycję i zachować punkty międzynarodowe. To jeden z nielicznych 
jasnych objawów (znaków), że poziom danej broni spada, i że coś niedobrego się dzieje.  
 
Przykład: np. dana broń od kilku sezonów nie zdobywa wymaganego limitu. 
 
Konkluzja: Zarząd zgodził się i przyjął  opinię Pionu Szkolenia. 
 
Propozycja AZS-u Kraków: wprowadzenie zapisu, który pozwala odsunąć zawodnika (który 
spełnił kryteria) tylko w sytuacji kary dyscyplinarnej. 
 
Opinia: odrzucić. Odebranie Zarządowi kompetencji i decyzji. 
 
Konkluzja: Zarząd zgodził się i przyjął  opinię Pionu Szkolenia. 
 
Jednocześnie Zarząd PZS zobowiązał dyrektora generalnego do wysłania listów do wszystkich 
wnioskodawców z informacją o procedowaniu wniosków przez Zarząd PZS.  
 
 
 

Ad. 6. Sztab szkoleniowy w szabli kobiet 

 
Na wstępie Prezes PZS poinformował Zarząd PZS o wynikach prac Zespołu ds. konfliktu 
pomiędzy trenerem kadry w szabli kobiet a kadrą seniorek. 
 
 
 
 



PROTOKÓŁ NR 3 
Z ZEBRANIA ZARZĄDU 

POLSKIEGO ZWIĄZKU SZERMIERCZEGO 

W KADENCJI 2021-2025 

Protokół nr 3 z zebrania Zarządu PZS w kadencji 2021-2025 Strona 7 

 
Sprawozdanie z prac Zespołu: 
 
 Zespół został powołany przez Prezesa PZSz w związku z listem kadry szabli kobiet (zał. nr 1), 
w którym zawodniczki skarżą się na metody treningowe i zachowanie trenera kadry Dariusza 
Nowinowskiego, odmawiając dalszej z nim współpracy.  
 
Zespół pracował w składzie:  
 
1. Zygmunt Składanowski – przewodniczący  

2. Ryszard Sobczak - członek  

3. Łukasz Mandes – członek  
 
Za punkt wyjścia do pracy przyjęto notatkę służbową z wizyty Prezesa PZSz i dyrektora 
sportowego Związku, odbytej podczas zgrupowania w Spale, bezpośrednio po otrzymaniu listu 
(zał. nr 2). Przeprowadzono podczas wizyty serię wyczerpujących spotkań w różnych 
konfiguracjach osobowych. Efektem wizyty i listu było anulowanie konkursu na trenera szabli 
kobiet ze względu na trudności w ocenie sytuacji i potwierdzeniu się niektórych zarzutów. Dla 
uściślenia pewnych faktów i otrzymania pełniejszego obrazu konfliktu Zespół przeprowadził 
rozmowę z trenerem D. Nowinowskim, następnie z zawodniczkami, sygnatariuszkami listu: 
Małgorzatą Zawodniak, Martą Okine, Sylwią Matuszak, Zuzanną Cieślar, Angeliką Wątor i 
Małgorzatą Kozaczuk oraz jeszcze raz z trenerem Nowinowskim.  
 
W przypadku rozmów z zawodniczkami przebiegały one według schematu zasugerowanego 
przez psycholog sportu dr Martynę Nowak. Przeprowadzono również szereg rozmów 
nieformalnych z osobami pracującymi z szablistkami. 
 
Ustalenia Zespołu: 
 

1. Zespół nie znajduje podstaw do negatywnej oceny pracy merytorycznej trenera 
Nowinowskiego i jego współpracowników na zgrupowaniach i konsultacjach kadry. 
Trener wykonywał plany treningowe zatwierdzane uprzednio przez pion szkoleniowy 
PZSz. To była jedna z przyczyn pewnego postępu sportowego tej broni. Za kadencji 
trenera Nowinowskiego doszło do „nieprawdopodobnego” i bardzo dużego sukcesu w 
postaci wygrania Drużynowego Pucharu Świata, broń była „o włos” od kwalifikacji 
olimpijskiej. Skargi na kontuzje i wyczerpujące aż do omdlenia (?) treningi na 
zgrupowaniach to raczej efekt mało intensywnej codziennej pracy klubowej, a nie 
rzekomo drakońskich obciążeń na zgrupowaniach. Również wysoko jest oceniana 
praca organizacyjna trenera. 
  

2. W liście padło poważne oskarżenie o mobbing. Znane Zespołowi definicje mobbingu, 
w świetle zeznań kadrowiczek, pozwalają na stwierdzenie, że tego typu zjawisko nie 
miało miejsca w relacjach trener – zawodniczki. Natomiast rzeczą bezdyskusyjną było 
niewłaściwe zachowanie trenera w kontaktach osobistych. Trener w różnych 
okolicznościach (nawet podczas lekcji) używał słów powszechnie uważanych za 
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niecenzuralne. Również sformułowania używane w rozmowach z zawodniczkami 
odbiegały od oczekiwanego poziomu. Należy podkreślić, że trener Nowinowski, o ile w 
rozmowach w Spale i w czasie pierwszego spotkania z Zespołem nie negował używania 
niekiedy niekulturalnych określeń, to podczas drugiego spotkania już wszystkiemu 
zaprzeczał. Trener odrzucił również sugestie Zespołu, że stworzył on dziwny model 
„psychologicznego” wpływania na zawodniczki kiedy dowodził dziewczynie, że jest 
beztalenciem, niegodnym bycia w kadrze, a z drugiej strony wobec pionu 
szkoleniowego Związku przedstawiał ją jako talent godny opieki i wsparcia.  

 
3. Grupa kadrowiczek sympatyczna, bystra, mająca poczucie własnej wartości. Chyba 

przesadne. Nie są to gwiazdy sportu, nawet polskiego sportu szermierczego. Wydaje 
się, że straszy dalej duch roszczeniowy byłej liderki kadry. Należy przypomnieć, że to 
już kolejny przypadek, gdy kadra domaga się zmiany trenera. Oczywiście jest 
niezaprzeczalna chęć osiągnięcia sukcesu sportowego, ale stwierdzenia, że to nie praca 
trenera Nowinowskiego i trenerów klubowych ale korzystne unormowanie sytuacji 
materialnej „Kasi” czy „Basi” spowodowało jej zwyżkę formy, daje dużo do myślenia co 
do realiów spojrzenia na rzeczywistość. Wydaje się, że zawodniczki zbyt bezkrytycznie 
patrzą na swoją codzienną pracę treningową w klubach.  

 
Propozycje Zespołu: 
 
Między zawiadomieniem prokuratury o mobbingu trenera i dyscyplinarnym zwolnieniem trenera 
Nowinowskiego a oskarżeniem kadrowiczek o oszczerstwo i natychmiastowym rozwiązaniem 
kadry szabli kobiet jest miejsce na szereg rozwiązań mogących pomóc tej broni.  
 

1. Obecny stan rzeczy (wspólny trener dla obu reprezentacji szablowych) wydaje się 
rozwiązaniem właściwym, ale tylko na krótką metę, przy aktualnej szczupłości obu kadr 
seniorskich. Aczkolwiek zawodniczki bardzo chwalą styl pracy i podejście trenera Olejnika, 
to dla rozwoju dyscypliny będzie lepsza sytuacja z osobnym trenerem dla szabli kobiet. 
Jeden trener dla obu reprezentacji może być mało efektywnym rozwiązaniem szczególnie 
w połączeniu grup juniorskich, gdzie kadry są liczniejsze, a konieczność codziennej opieki 
większa.  

 

2. Rozpisanie konkursu na trenera szabli kobiet. Skoro na poprzedni konkurs zgłosiło się tylko 
dwóch kandydatów ,to można domniemywać, że rynek trenerski w kraju jest bardzo płytki. 
Przeczą temu nieformalne rozmowy z trenerami szablowymi. Może należy konkurs 
bardziej rozpropagować (nawet wśród sąsiadów – Ukraina?), dać więcej czasu na 
przygotowanie programów.  

 

3. Nie ma podstaw, by odmówić trenerowi Nowinowskiemu prawa do udziału w konkursie. 
Nie ma zastrzeżeń do jego wiedzy merytorycznej i zdolności organizacyjnych. Pozostaje 
kwestia, mówiąc oględnie, problemów z komunikacją. Tu natrafiamy na zdecydowany 
opór zawodniczek. Dwie kadrowiczki kategorycznie przeciwstawiają się takiemu 
rozwiązaniu, a tylko jedna wyrażała się „prawie pozytywnie”. Nie przekonuje 
zawodniczek stała opieka psychologiczna czy metamorfoza trenera Nowinowskiego. 
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Trzeba obiektywnie przyznać, że w tym ostatnim punkcie Komisja też jest sceptyczna. Ale 
czy ogon ma rządzić psem – my nie chcemy tego trenera i macie się dostosować.  

 
Nie jest łatwo ocenić Zespołowi, czy wysoki poziom niechęci czołówki szabli kobiet do 
pracy z trenerem Nowinowskim nie został w jakimś sensie „urobiony” przez zawodniczki 
starsze. Z rozmów z juniorkami i trenerami klubowymi nie rysuje się aż tak negatywny 
obraz pracy z tym trenerem. 

 
4. Zespół sugeruje, b, bez względu na to, kto zostanie trenerem szabli, powołać na pewien 

czas kuratora tej broni (członek Zarządu?), mającego bezpośredni kontakt z kadrą 
szkoleniową i zawodniczkami (wizyty na zgrupowaniach) w celu zapobieżenia nowym 
konfliktom i nieporozumieniom.  

 
Zespół żywi nadzieję, że ustalenia jakie podejmą PT Członkowie Zarządu na podstawie naszych 
rekomendacji w powyższej sprawie spowodują świetny występ naszych szablistek na 
najbliższej Olimpiadzie, czego im wszyscy życzą. 
 
Konkluzja: Przewodniczący Zespołu ds. Szabli Adam Konopka zaproponował, aby nie 
rozpisywać konkursu, a powołać obecnych trenerów kadry w szabli mężczyzn (Bartłomiej 
Olejnik oraz Adam Sęczek) jako p.o. trenerów w szabli kobiet, do końca sezonu 2021/2022. 
Zarząd przyjął propozycję jednogłośnie.  
 

Ad. 7.  Pomoc dla Ukrainy 

 
Prezes PZS poinformował Zarząd o działaniach PZS w związku ze wsparciem szermierzy 
ukraińskich: 
 

1. Około 40 szermierzy w szpadzie trenuje w Katowicach na koszt uczelni AWF 
Katowice; 

2. 8 szermierzy we florecie trenuje w Gdańsku (koszt wyżywienia i zakwaterowania 
ponosi PZS). Szacuje się, że łączne koszty nie przekroczą 40 000,00 PLN. Środki 
zostaną wygospodarowane w ramach przyznanych środków i umowy dotacyjnej PZS.  

3. W Poznaniu trenuje około 4 szermierzy na koszt Uczelni i Klubu.  
 

Ad. 8. Sprawy różne 

 
W sprawach różnych nie poruszano żadnych tematów.  
 
             Zebranie protokółował                Zebraniu przewodniczył 
 

 
 

 
 

Jacek Słupski        Tadeusz Tomaszewski 


